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s radami to nepřeháním 
Když si člověk přijde na něco sám, je to daleko :en~ější, v~c to drží 

a lze na tom stavět, říká Hana Junová. Terapeut by mel klienty est k tomu, 
aby dokázali s ůj život řídit sami. 

Uvažujete často o zasaho vání do života klienta 
v r ámci psychoterapie? 

Často. A čím jsem starší, tím víc . Bohužel mi to pře­
mýšlení stále nedalo jasnou odpověď - a obávám se , že 
už asi nedá. Otázek spíš přibývá: Čím vším zasahuje­
me do klientova života, co mu předáváme - ne -li vnu ­
cujeme - z naší hierar chie ho dnot , jak daleko máme 
právo jít v našich in tervencích , kde je hranice, kterou 
už bychom neměli překročit? Otázky mě napadají st á­
le, ale odpovědi na ně zatím nenacházím . Asi to i z na­
šeho povídání bude cítit. Budou to spíše úvahy , vyplý­
vající z toho, v čem jsem byla jako terapeut „vychová­
na ", a hlavně z mé terapeutické zl..-ušenosti- žádné de­
finice, žádné citace slavných. 

Co tedy všechno může být zasahováním? 
To je velmi široké spektrum od nejrůznějších inter­

pretací po osobní intervence terapeuta v klientově 
okolí. Ovlivňovat klientovo rozhodnutí lze však i dale­
ko jemnějšími prostředky. ávodné mohou být třeba 
některé otázky. Například když se terapeut zeptá: 
„A myslíte si , že by bylo lepší to nebo ono? " nebo: ,,Co 
si myslíte, bylo by rozumné se rozvést?" Klient v tako­
vém dotazu může slyšet názor svého terapeuta. Nepře­
mýšlí pak o tom jako o pouhém dotazu, jak by se cítil , 
kdyby se rozvedl či v manželství zůstal, ale bere to ja­
ko terapeutovo doporučení, že se má rozvést. 

- ~ěk?Y, d~konce st~čí k ovlivnění klienta terapeutovo 
pntakavam . Vyzkousela jsem si to, třeba když jsem dě­
lala_ naši panlom~ickou metodu, psychogymnastiku. 
Pacient s?chal S~J .a~toportrét, a pak ostatní ve skupi­
ně ~ádal1, co YyJadru1e. Když někdo sochu nazval em­
pallcky , třeba když řekl, že vyjadřuje snahu vyman·t 
. btí " tak . J se 
~ o ,,21,_ Jsem to po _něrn zopakovala. A když někdo 
rekl, ze Je lo socha za V1tězslví socialismu ťtm · "ak b 

t dil , . . ' z I o y 
au orovo o sružil, tak Jsem jenom mlčela. A lidé veli-
ce rychle pochopili, s čím souhlasím a s čím 

N d h ' ne. 
a ru e straně však terapeuti někdy zasahují do •. -

votů svých klientů _i mno~em silněji - staly se i příp:­
dy, kdy terapeut kl1entov1 zařizoval pra' vníka k 
d b , , • rozvo-

u, yt , zaměstnaru , pujčil mu peníze .. . 

Laik by zřejmě považoval za lepšího toho 
terapeuta , který se svému klientovi snažil pomoci 
i třeba doporučením právníka či půjčením peněz. 
V čem spočívá úskalí těchto intervencí? 
Půjčení peněz kl ien tov i se si ce může na první po­

hled zdát jako úžasná pomo c, ve svém důslecil.'11 je to 
však na škod u p ro ce su terapie. Do vztahu terapeuta 
a kli enta se dost ává dalš í dimenze , která může terape­
u tický vztah negativně ovlivnit. Klientovi se třeba na 

začátl..-u může zdát půjčka od terapeuta jako ohromná 
pomoc , gesto ... pak si ale může začít myslet, že mu 
měl terapeut peníze dát , a ne jenom půjčit. Považuje 
je za svoje nebo je nevrátí včas. ebo když mu terape­
ut sežene bydlení, tak zpočátku může být rád, že má 
střechu nad hlavou . Pak ale třeba zjistí , že je ten byt 
na sever, že tam není dost světla - a najednou si zač· 
ne říkat, proč ho jeho terapeut strčil do takhle oškli· 
vého bytu. (Ani terapeut se neubrání podobnému 
uvažování). Takže se do terapie dostávají věci , které 
do ní nepatří. Také je otázka, když terapeut za klienta 
něco zařídí , jestli to není udržování klienta v závis· 
losti , bránění jeho dozrání. Myslím si, že důležité _je , 
aby terapeut klienta naučil, jak si pomo ci sám, Jak 
sám řídit svůj život. 

Je ovšem samozřejmě možné , aby terapeut k]ienl~ 
nasměroval, že například existují advok átní poradny, 

·1 by se 
nebo kde se nachází ta a ta služba . Ale neme 

, b ·1 bít naslou· sam oso ně angažovat. Terapeut by me } ., 
chajícím uchem, ramenem , o něž je možné se opr:::i 
člověkem, který se dokáže na věc díval zvenčí, pom 

- ale jinými prostředky než osobní intervencí. 

Panuje v tomto ohledu mezi terapeuty shoda? , je 
To záleží na psychoterapeutické škole. Pro někt~* 

• d . l , b ' kal mi.rnO terar nepre stav1le ne , a y se terapeut sty ' k ct1 
· k' • d do on utic e sese s pacientem. Traduje se, ze Freu . tJi 

přešel ulici, aby nepotkal svého pacienta. Ale JSO~·toU 
školy, které rady doporučují, dokon ce jsou důl~\1- ,i. Č , , . d b ,,o!entn~ 
sou asll terapie. Jsou v tomto ohle u ene r,· ill• 
a dokonce existují i takové skoly, které teraµuuto · 

tervence do pacientova okolí doporučují. 
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, bodně záleží na tom, nakolik se jedná o terapii 
fake · T" b • 1 k ' ch olik O poradenstV1. . re. a v manze _ s '! porad-

a nak . ewním představit, ze by mo hli být zce la ne-
ách si O 

, h ' b · d ·1· · ,,., o . , řÍkat přlc ozun, a y s1 pora 1 1 sruru. ,a in -
direktJVlll'.menuje Poradna a příchozí očekávají , že do­stituce se J 

ou radu. 
staO pie pak rady někdy patří, a někdy ne. oo tera 

. to záleží? 
13 cern · b 1 · ěd · • '--•· " k ' 1 abychom s1 y I v om1, co vsecrn10 n ame 
Jde~ ;ás může pacien t brá t - to se totiž může lišit. 

a c~.
0 

' ho života víme , že v komunikaci dochází k če t-z bezne . hal . . zkreslením. Jedno u Jsem nec a pacienty na 
nyn1. ě napsat, co pro sebe považují za nejcennější 
~~ :v průběhu terapie , a do závorky ať n apí šou , kdo 
,-yr , ok řekl . Bylo to opravdu zajímavé . Jeden člověk 
ten vyr - 1 ·, · · "'kal kd . ba napsal úpln y nesm ys a Ja Jsem s1 n a, o mu 
tte hl takovouhle blbo st říci - a dočetla jsem se, že já. 
mož byla dobrá kontrola , protože mi bylo jasn é, že to 
Co m říc i nemohla . Jenže on si to takhle přebral . Ne­
~ jestli jsem se tehd y nevyjádřila dost srozumi tel­
~~e bo klient mou interpretaci potřeboval slyšet ji-ne, 
nak, zkres leně . 
Někdy si pak zase lidé přeberou naše rad y tak dobře, 

že by nás to ani nenap adlo . Například jsme měli paní , 
která byla příliš závis lá na své matce . Do terapie přišla 
přepracovaná, neboť jí v zaměstnání šéfka nakládala 
neúměrně mnoho prá ce. A ta paní, která se vž dycky 
snažila vyhovět mrunin ce, se teď zase snaž ila za kaž­
dou cenu splnit požada vky své nadřízené. Z čehož už 
opravdu padala vyčerpáním. Probírali jsme její závis­
lost na ženských autoritách , jestli by se nedal o něco 
změnit, oprostit se od tak silné závislosti. A ona si to 
přebrala jako důležitou informaci i pro výchovu svých 
děti, aby si je na sebe takhl e nevázala. Porozumění své 
situaci tedy dokázala posun out ještě o kus dál. 

Za jakých okolností byste klientovi poradila? 
V situaci, kdy je jeho vlastní rozhodovací kapacita 

v rámci krize natolik oslabená, že není schopen roz-

il@@iMMIWD 
bodnout se sám. Takový klient někdy radu opravd u po­
třebuje a je zcela namís tě , abychom mu ji posky tli. Měli 
bychom se vyvarovat vlas tního alibism u , který nás od 
rad odraz uje: ,,já nic, já muzikant, já vám nic neřekl .. . ". 

Jde spíš o to, abychom dok ázali zváž il , kd e jsme za 
tím my a na še omnipote ntn í potřeby lid i manipulovat 
nebo zachraňova t , a kde racionálně vyhodnotíme rad u 
jako prospěšnou . Terape ut by si měl být vždy vědom 
toho, že psychologi cké cestičky lid í jsou přerůzné , 
pro žívání každého z nás je odlišn é, a co se zdá vhodn é 
nám , nemusí být ideál em pro naše klienty. Mám teď 
na mysli třeba to, aby se terape uti nesnažili klienty 
vmanipulováva t do své hi erar chi e hodnot. 

Je možné , aby dlouhodobě a úspěšně spolupracoval 
terapeut s klientem, jehož hodnotové orientace jsou 
výrazně odlišné? 

V zásadě ano, dá se s tím zacházet. Zále ží ovšem na 
osobnosti terapeuta , na tom, zda je ocho ten respektovat 
druh ého člověka i s jeho odlišnými hodn otami. 
Vzpomínám si na nádh ernou přednášku profesora 
Langleho , kdy mluvil o tom , že měl v péči pacientku, 
která chtěla jít na interrupci. A on s interrup cemi ne­
souhlasí. S ohromnou upřímností popisoval svůj vnitř­
ní boj , protože racionálně věděl, že ta žena se nachází 
v životní situ aci, v niž je její požadavek skutečně opod­
statněný: měl a už nějaké dě ti , byla ve svízelné osobní 
i sociální siluaci , nebyla úplně zdravá .. . Jenže pro něj 
bylo ohromně těžké její rozhodnutí resp ektovat. Poda­
řilo se mu to a pacientce v jejím rozhodnutí nebránil. 
Někdy však ani nemusí jít o tak zásadní věci, jako je 

interrupce. Stačí, když je třeba terapeut vyc hovan ý, že 
se lidé nemají hádat, a do stane do péče „itals kou do­
mácnost ". Manželé se prostě čas od času porvou, pak 
se ale krásně usmiřují a rodina na tomto principu v zá­
sadě docela dobře funguje. Kdyby se je takový terap e­
ut snažil přesvědčit, že se konflikt y nemají řešit hádá­
ním, mohl by je dostat do situace , která by pro ně byla 
nepřirozená, v níž by se cítili ještě hůř než ve své ital­
ské domácnosti. • 

Terapeut by si 
měl být vždy 
vědom toho, že 
psychologické 
cestičky lidí Jsou 
přerůzné, 

prožívání 
každého z nás Je 
odlišné, a co se 
zdá vhodné nám, 
nemusí být 
ideálem pro naše 
klienty. Mám teď 
na mysli třeba to, 
aby se terapeuti 
nesnažili klienty 
vmanipulovávat 
do své hierarchie 
hodnot. 
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- 28 Psychoterapie a poradenství 

Poradit bychom 
měli klientovi, 
jehož vlastní 
rozhodovací 

kapacita je v rámci 
krize natolik 

oslabená, že není 
schopen 

rozhodnout se 
sám. Takový klient 

někdy radu 
opravdu 

potřebuje a je 
zcela namístě, 
abychom mu ji 

poskytli. Měli 
bychom se 

vyvarovat 
vlastního alibismu, 

který nás od rad 
odrazuje: Hjá nic, 

já muzikant, Já 
vám nic neřekl ... N 

!_.__--------=:: 

• Terapeut by tedy měl být schopen posoudit , kde se 
jedná o jeho vlastní postoje , a kde to je objektivní. 
A neměl by to s radami přehánět. 

Lidé si ale o rady často říkají. .. 
Já jsem v takových situacích posilovala jejich sebe­

vědomí. Říkala jsem jim, že jsou schopni se rozhod­
nout, že mě na to nepotřebují. Já tu jsem, abych s nimi 
probrala jejich problémy i spektrum možností, ale roz­
hodnutí je na nich samotných. Někdy jsem se také tře­
ba smála a říkala jsem : ,,To vám nestačilo, že vám říka­
li rodiče, co smíte a co nesmíte?" 

Velice důležitá je také pro lidi domáhající se rady 
otázka, co si od toho slibují, jakou radu očekávají, co 
chtějí slyšet a proč. Když tuto otázku důkladně terape­
uticky zpracujeme, dokáže si klient nejen často poradit 
sám , ale zároveň více porozumí mechanismům svého 
chování, což bývá často důležitější než samotná rada. 
Také jsem někdy naprosto otevřeně říkala, že nevím, že 
počkáme, že bychom to zatím měli nechat otevřené. 

Ono také když si člověk přijde na něco sám, je to da­
leko cennější, víc to vydrží. Sice to někdy cvičí s tera­
peutovým narcismem: třeba když má terapeut pocit, 
že se mu podařila geniální interpretace - a pacient na 
příští hodině řekne: .,pane doktore, já jsem přišel na 
tohlento - a zopakuje mu jeho slova z minulého týd­
ne." Terapeutovi to ubírá na slávě, ale je to asi největší 
výdobytek, který se dá v terapii získat - když si daný 
člověk interpretaci nebo radu vezme za vlastní. Na 
tom pak dokáže stavět. 

Tedy vlastně se nejedná ani tak o to, aby si člověk 
na něco přišel opravdu sám, jako spíš o to, aby měl 
pocit, že si na to přišel sám. 

Když si na to přijde úplně sám, tak to je nejlepší. Ale 
zaplať pánbu i za to, když něco přebere od terapeuta 
a přijme to za své. 

Pamatuji se, jednou jsem měla takovou mladou paci­
entku, a ta když pochopila zpňsob, jakým má o sobě pře­
mýšlet, já jsem hodinu říkala: ,,ano, skvělé." Neměla jsem 
s ní vlastně skoro žádnou práci, na všechno si dokázala 
přijít sama. A to měla opravdu závažné obtíže, kterých se 
takto dokázala zbavit. Byla s ní radostná práce. 

J 

Častější jsou však bohužel opačné případy, kdy má­
me pocit, že víme, co je za problém, a domníváme se, 
že bychom dokázali klientovi pomoci, kdyby dokázal 
pracovat s tím, co mu říkáme. Někdy to je otázka inte­
lektu, jindy jsou za tím obranné mechanismy nebo tře• 
ba sekundární zisky z obtíží. 

Celý proces psychoterapie je vlastně často nabourá· 
váním obran - a poskytováním něčeho za to. Člověk se 
často v terapii o sobě dozvídá věci, které je pro něj ob­
tížné akceptovat. Potřebuje tedy dostat nějakou náhra· 
du, perspektivu . Sice je to takhle, ale dá se s tím žít -
a vlastně docela dobře. Pouhá konfrontace s realitou 
často nepomůže - když bychom třeba pacientce řekli: 
„Nedivte se paní, že máte deprese a špatně spíte, když 
už jste v důchodu a nic na vás v životě nečeká. Práci 
jste opustila a děti vám vylítly - nemáte žádnou per· 
spektivu." To není pomoc, ale další kudla do zad. Je 
potřeba pomoci najít té ženě cestu , aby byla šťastnější. 

Změnil se v průběhu vaší terapeutické praxe váš 
názor na poskytování rad klientům? . 

Ano, myslím, že to je otázka stárnutí a zrání. Kdť 
člověk začíná s profesí, má pocit, že spa~_í svět a; 
musí všem říci, co mají dělat a jak to ma)l dělat . . 
ovšem stárne a začíná přemýšlet, jestli to takhle 1~ 

d b• b , 11 ké " b, ., bn1' zkušenoSII, o re, ne o nem. a pn yvap oso lu· 
sám zjišťuje, jak je rád, když mu do života někdo Dl 

ví, anebo ne. A jak je ochoten poslouchat. . J1J 

I já jsem si prošla prvotním nadšením, kdy JSJež· 
. h ' , sycho o 

skončila školu a myslela si že teď phc azi P ' b losa· 
kas velkým P, která všechno bude vědět (což Y .

1 
že 

mozřejmě prokládáno výkyvy, kdy jsem mě~a po;dní 
nic neznám a nic neumím). Potom se to ~res ~lema· 
věk stabilizovalo a teď na stará kolena se mi prod 08• 

. b. ·1 oprav u tika zasahování do života klienta o ievi 8 ěJ<oh0, 
léhavě . Možná se na to také dívám z odstupu n _.,,,_ 

. d' t íce zve11"v kdo v oboru končí a může se na něJ iva v ejvíc 
Vidím teď, jak je důležité, aby terapeut vědě(;i ~tte­
o sobě, o svých osobnostních rysech, 0 svy 

O 
psY­

bách, hodnotových orientacích, a též O tom, ctivnltll 
choterapie může působit - v pozitivOÍI1l i nega 
smyslu. 

1 
..,011cPi 

.fb V O"' 
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